



PROCÈS-VERBAL DE LA SÉANCE ORDINAIRE DU CONSEIL MUNICIPAL DE LA VILLE DE BARKMERE TENUE LE 13 JUIN 2026 À 10H00, À LAQUELLE ASSISTAIENT :

Le mairesse suppléante / The Acting Mayor : Chantal Baron
Les conseillers / Councillors : Stephen Lloyd
Marie-Hélène Lemarbre
Charles Morgan
Grant Elliott
David Castonguay

Formant quorum / Forming the quorum

Était absent/Absent – Le maire / Mayor :

Également présent / Also in attendance :

MINUTES OF THE ORDINARY MEETING OF THE MUNICIPAL COUNCIL OF THE TOWN OF BARKMERE HELD ON JUNE 13TH 2026 AT 10:00 A.M. AT WHICH WERE PRESENT:

Luc Trépanier

Annie Larocque, directrice générale-adjointe et greffière-trésorière adjointe / Assistant Director General and assistant clerk-treasurer.

1. OUVERTURE DE LA SÉANCE

La mairesse suppléante préside et déclare la séance ouverte à 10 :00.

À moins d'indication à l'effet contraire dans le présent procès-verbal, la mairesse suppléante se prévaut toujours de son privilège prévu à l'article 328 de la *Loi sur les Cités et Villes (RLRQ, chapitre C-19)* en s'abstenant de voter.

2. ADOPTION DE L'ORDRE DU JOUR

2026-046

Il est proposé par le conseiller Stephen Lloyd, appuyé par le conseiller Charles Morgan et résolu à l'unanimité des membres présents :

D'ADOPTER l'ordre du jour suivant :

- 1. Ouverture de la séance**
- 2. Adoption de l'ordre du jour**
- 3. Adoption des procès-verbaux**
 - 3.1** Séance ordinaire du 9 mai 2026
- 4. Affaires courantes**
 - 4.1** Annonces
 - 4.2** Correspondances
 - 4.3** Suivi de la dernière séance
 - 4.4** Période de question (30 minutes)
- 5. Finances et Administration**
 - 5.1** Ratification du journal des déboursés et autorisation à payer les comptes
 - 5.2** Location de toilettes portatives- 100^e anniversaire
 - 5.3** Achat de plaques commémoratives- 100^e anniversaire
 - 5.4** Location de tentes-100^e anniversaire
 - 5.5** Augmentation de la limite de crédit de la carte Master Card
- 6. Environnement**
 - 6.1** Entente de gestion-cours d'eau
- 7. Urbanisme**
 - 7.1** Dépôt du rapport du directeur général
- 8. Infrastructures et services**
 - 8.1** Acquisition de passerelle pour le quai de 6 heures
 - 8.2** Acquisition de clôture pour le parc des Jésuites
 - 8.3** Aménagement de jardins-adjudication de contrat

9. Loisirs et Culture

1. OPENING OF THE SITTING

The acting Mayor chaired the meeting and called it to order at 10 a.m.

Unless otherwise indicated in these minutes, the Acting mayor always avails himself of his privilege provided for in section 328 of the *Cities and Towns Act (CQLR, chapter C-19)* by abstaining from voting.

2. APPROVAL OF THE AGENDA

2026-046

It is proposed by Councillor Stephen Lloyd, seconded by Councillor Charles Morgan, and it is adopted unanimously by the council members present:

TO ADOPT the following agenda :

- 1. Opening of the sitting**
- 2. Approval of the agenda**
- 3. Adoption of the minutes**
 - 3.1** Regular meeting held on mai 9, 2026
- 4. Current business**
 - 4.1** Announcements
 - 4.2** Correspondence
 - 4.3** Follow-up from last meeting
 - 4.4** Question period (30 minutes)
- 5. Finance and Administration**
 - 5.1** Ratification of disbursement journal and authorization to pay the accounts
 - 5.2** Rental of portable toilets - 100th anniversary
 - 5.3** Purchase of commemorative plaques - 100th anniversary
 - 5.4** Rental of tents - 100th anniversary
 - 5.5** Credit limit increase for the MasterCard credit card
- 6. Environment**
 - 6.1** Management agreement - Watercourses
- 7. Urban Planning**
 - 7.1** Tabling Director General's report
- 8. Infrastructure and Services**
 - 8.1** Purchase of a footbridge for the 6 o'clock dock
 - 8.2** Purchase of a fence fot the Jesuit park
 - 8.3** Landscaping of gardens - Awarding of contract

9. Leisure and Culture

10. Affaires légales
11. M.R.C. et affaires régionales

11.1 Dernier conseil des maires

11.2 Étude sur la mutualisation des services municipaux

11.3 Appui au projet « Sommet des Laurentides - Les élu·e·s des Laurentides s’engagent » et participation au sommet des Laurentides

12. Levée de la séance

ADOPTÉE À L’UNANIMITÉ

3. ADOPTION DU PROCÈS-VERBAL DE LA SÉANCE ORDINAIRE DU 9 MAI 2026

2026-047

PRENANT ACTE QU’une copie du procès-verbal de la séance ordinaire tenue le 9 mai 2026 a été remise à chaque membre du conseil municipal au moins une journée avant la tenue de la présente séance, conformément aux dispositions de l’article 333 de la *Loi sur les cités et villes*, *RLRQ c. C-19*, le greffier est dispensé d’en faire la lecture;

EN CONSÉQUENCE, il est proposé le conseiller Grant Elliott et appuyé par la conseillère Marie-Hélène Lemarbre:

QUE le procès-verbal de la séance ordinaire du conseil municipal tenue le 9 mai 2026 soit approuvé tel que déposé par le greffier-trésorier.

ADOPTÉE À L’UNANIMITÉ

4. AFFAIRES COURANTES

4.1 ANNONCES

La mairesse suppléante souhaite la bienvenue aux personnes présentes et transmet quelques informations d'intérêt public. Ces informations seront transmises via les Échos de Barkmere.

4.2 CORRESPONDANCES

La directrice générale adjointe mentionne n’avoir reçu aucune correspondance pour le mois de juin 2026.

4.3 SUIVI DE LA DERNIÈRE SÉANCE

4.4 PÉRIODE DE QUESTIONS (30 minutes)

Une période de questions est ouverte à 10 :35. La période de question est fermée à 11 :02.

5. FINANCES ET ADMINISTRATION

5.1 RATIFICATION DU JOURNAL DES DÉBOURSÉS ET AUTORISATION À PAYER LES COMPTES

2026-048

Il est proposé par le conseiller Grant Elliott et appuyée par la conseillère Marie-Hélène Lemarbre et résolu unanimement :

DE RATIFIER le journal des décaissements pour la période du 6 mai 2026 au 9 juin 2026, tel que soumis par le directeur général et greffier pour les paiements préautorisés et les paiements numérotés à la banque : 3059 à 3062, 3074 à 3077, 3079 à 3082, 3085 à 3087, 3097 à 3109, 3114 et 3115 pour un total de **121 594,23 \$**.

ADOPTÉE À L’UNANIMITÉ

5.2 LOCATION DE TOILETTES PORTATIVES 100^e ANNIVERSAIRE

10. Legal Business
11. R.C.M and Regional Business

11.1 Last Mayors' Council meeting

11.2 Study on the pooling of municipal services

11.3 Support for the “- Les élu·e·s des Laurentides s’engagent” project and participation in the Laurentides Summit

12. Meeting adjournment

CARRIED UNANIMOUSLY

3. ADOPTION OF THE MINUTES OF THE REGULAR SITTING HELD ON May 9TH 2026

2026-047

CONSIDERING THAT a copy of the Minutes of the regular meeting held on May 9th 2026, was given to each member of the Town Council before the day of this sitting, thus conforming to Article 333 of the *Cities and Towns Act RLRQ c. C-19*, the secretary-treasurer is exempt from reading;

THEREFORE, it is proposed by Councillor Grant Elliott and seconded by Councillor Marie-Hélène Lemarbre:

THAT the minutes of the regular meeting of council held May 9th 2026 be confirmed as deposited by the clerk-treasurer.

CARRIED UNANIMOUSLY

4. CURRENT BUSINESS

4.1 ANNOUNCEMENTS

The acting mayor welcomes those present and delivers information of public interest. This information will be available in the monthly Barkmere Echoes.

4.2 CORRESPONDENCE

The Director General assistant mention that he has received no correspondence for the month of June 2026.

4.3 FOLLOW-UP FROM LAST MEETING

4.4 QUESTION PERIOD (30 minutes)

A question period opens at 10:35 a.m. The question period is closed at 11:02 a.m.

5. FINANCE AND ADMINISTRATION

5.1RATIFICATION OF DISBURSEMENTS JOURNAL AND AUTHORIZATION TO PAY THE ACCOUNTS

2026-048

It is proposed by Councillor Grant Elliott, seconded by Councillor Marie-Hélène Lemarbre and resolved unanimously:

TO RATIFY the disbursement journal for the period from May 6th 2026 to June 9th, 2026, as submitted by the Director General and Town clerk, for the payments bearing number: 3059 to 3062, 3074 to 3077, 3079 to 3082, 3085 to 3087, 3097 to 3109, 3114 and 3115 for a total of **\$121 594,23**.

CARRIED UNANIMOUSLY

5.2 RENTAL OF PORTABLE TOILETS - 100TH ANNIVERSARY

2026-049

ATTENDU QUE la Ville doit procéder à la location de toilettes portatives dans le cadre des festivités du 100e anniversaire ;

ATTENDU QUE la compagnie Sanivac a déposé une offre de services conforme aux besoins de la Ville au montant de 1 910,00 \$, plus les taxes applicables ;

ATTENDU QUE les fonds requis pour cette dépense sont disponibles au budget courant au poste 02-701-90-97001 ;

EN CONSÉQUENCE, il est proposé par le conseiller Stephen Lloyd appuyé par le conseiller Charles Morgan et résolu unanimement ;

D'ACCEPTER l'offre de services de l'entreprise Sanivac pour la location de tentes portatives pour le 100e anniversaire, au montant de 1 910,00 \$, plus les taxes applicables ;

D'IMPUTER cette dépense au poste budgétaire 02-701-90-97001 ;

D'AUTORISER le directeur général à signer, au nom de la Ville, tout document nécessaire pour donner plein effet à la présente résolution.

ADOPTÉE À L'UNANIMITÉ

5.3 ACHAT DE PLAQUES COMMÉMORATIVES - 100^e ANNIVERSAIRE

2026-050

ATTENDU QUE la Ville doit procéder à l'achat de plaques commémoratives dans le cadre des festivités du 100e anniversaire ;

ATTENDU QUE l'entreprise Trophées Pointe-Claire a déposé une offre conforme aux besoins de la Ville au montant de 1 950,00 \$, plus les taxes applicables ;

ATTENDU QUE les fonds requis pour cette dépense sont disponibles au budget courant au poste 02-701-90-97001 ;

EN CONSÉQUENCE, il est proposé par le conseiller Charles Morgan, appuyé par la conseillère Marie-Hélène Lemarbre et résolu unanimement ;

D'ACCEPTER l'offre de l'entreprise Trophées Pointe-Claire pour l'achat de plaques commémoratives pour le 100e anniversaire, au montant de 1 950,00 \$, plus les taxes applicables ;

D'IMPUTER cette dépense au poste budgétaire 02-701-90-97001 ;

D'AUTORISER le directeur général à signer, au nom de la Ville, tout document nécessaire pour donner plein effet à la présente résolution.

ADOPTÉE À L'UNANIMITÉ

5.4 LOCATION DE TENTES - 100^e ANNIVERSAIRE

2026-051

ATTENDU QUE la Ville doit procéder à la location de tentes dans le cadre des festivités du 100e anniversaire ;

ATTENDU QUE le coût estimé pour cette location s'élève à un montant de 2 329,00 \$, plus les taxes applicables ;

2026-049

WHEREAS the Town must proceed with the rental of portable toilets for the 100th anniversary festivities;

WHEREAS the company Sanivac submitted a service offer conforming to the Town's needs in the amount of \$1,910.00, plus applicable taxes;

WHEREAS the funds required for this expense are available in the current budget under account 02-701-90-97001;

THEREFORE, it is proposed by Councillor Stephen Lloyd, seconded by Councillor Charles Morgan and unanimously resolved by the councillors present:

TO ACCEPT the service offer from the company Sanivac for the rental of portable tents for the 100th anniversary, in the amount of \$1,910.00, plus applicable taxes;

TO CHARGE this expense to budget account 02-701-90-97001;

TO AUTHORIZE the Director General to sign, on behalf of the Town, any document necessary to give full effect to this resolution.

CARRIED UNANIMOUSLY

5.3 PURCHASE OF COMMEMORATIVE PLAQUES - 100TH ANNIVERSARY

2026-050

WHEREAS the Town must proceed with the purchase of commemorative plaques for the 100th anniversary festivities;

WHEREAS the company Trophées Pointe-Claire submitted an offer conforming to the Town's needs in the amount of \$1,950.00, plus applicable taxes;

WHEREAS the funds required for this expense are available in the current budget under account 02-701-90-97001;

THEREFORE, it is proposed by Councillor Charles Morgan , seconded by Councillor Marie-Hélène Lemarbre and unanimously resolved by the councillors present:

TO ACCEPT the offer from the company Trophées Pointe-Claire for the purchase of commemorative plaques for the 100th anniversary, in the amount of \$1,950.00, plus applicable taxes;

TO CHARGE this expense to budget account 02-701-90-97001;

TO AUTHORIZE the Director General to sign, on behalf of the Town, any document necessary to give full effect to this resolution.

CARRIED UNANIMOUSLY

5.4 RENTAL OF TENTS - 100TH ANNIVERSARY

2026-051

WHEREAS the Town must proceed with the rental of tents for the 100th anniversary festivities;

WHEREAS the estimated cost for this rental amounts to \$2,329.00, plus applicable taxes;

ATTENDU QUE les fonds requis pour cette dépense sont disponibles au budget courant au poste 02-701-90-97001 ;

EN CONSÉQUENCE, il est proposé par le conseiller Stephen Lloyd, appuyé par le conseiller Grant Elliott et résolu unanimement ;

D'AUTORISER la dépense pour la location de tentes pour le 100e anniversaire, jusqu'à concurrence d'un montant de 2 329,00 \$, plus les taxes applicables ;

D'IMPUTER cette dépense au poste budgétaire 02-701-90-97001 ;

D'AUTORISER le directeur général à signer, au nom de la Ville, le bon de commande ainsi que tout document nécessaire pour donner plein effet à la présente résolution.

WHEREAS the funds required for this expense are available in the current budget under account 02-701-90-97001;

THEREFORE, it is proposed by Councillor Stephen Lloyd, seconded by Councillor Grant Elliott and unanimously resolved by the councillors present:

TO AUTHORIZE the expense for the rental of tents for the 100th anniversary, up to a maximum amount of \$2,329.00, plus applicable taxes;

TO CHARGE this expense to budget account 02-701-90-97001;

TO AUTHORIZE the Director General to sign, on behalf of the Town, the purchase order as well as any document necessary to give full effect to this resolution.

ADOPTÉE À L'UNANIMITÉ

CARRIED UNANIMOUSLY

5.5 AUGMENTATION DE LA LIMITE DE MASTER CARD

5.5 CREDIT LIMIT INCREASE FOR THE MASTERCARD CREDIT CARD

2026-052

ATTENDU QUE la Ville de Barkmere détient actuellement une carte de crédit Mastercard auprès de l'institution financière Banque Nationale avec une limite de crédit de 2 000 \$;

ATTENDU QUE cette limite de crédit s'avère insuffisante pour répondre adéquatement aux besoins opérationnels courants et aux dépenses administratives de la municipalité;

ATTENDU QU'il est nécessaire et dans l'intérêt de la Ville d'augmenter cette limite de crédit à un montant de 5 000 \$ afin d'assurer la continuité efficace des opérations;

EN CONSÉQUENCE, il est proposé par la conseillère Marie-Hélène Lemarbre, appuyé par le conseiller Grant Elliott et résolu unanimement des conseillers présents :

- D'AUTORISER** l'augmentation de la limite de crédit de la carte Mastercard corporative de la Ville de Barkmere de 2 000\$ à 5 000\$.
- D'AUTORISER** le maire, ainsi que le directeur général à signer pour et au nom de la Ville de Barkmere tout document requis par l'institution financière Banque Nationale pour donner plein effet à la présente résolution.

2026-052

WHEREAS the City of Barkmere currently holds a Mastercard credit card with National Bank with a credit limit of \$2,000;

WHEREAS this credit limit is insufficient to adequately meet the municipality's day-to-day operational needs and administrative expenses;

WHEREAS it is necessary and in the best interest of the City to increase this credit limit to \$5,000 to ensure the effective continuity of operations;

THEREFORE, it is proposed by Councillor Marie-Hélène Lemarbre, seconded by Councillor Grant Elliott and unanimously resolved by the councillors present:

- TO AUTHORIZE** the increase of the credit limit on the Town of Barkmere's corporate Mastercard from \$2,000 to \$5,000.
- TO AUTHORIZE** the mayor, as well as the general manager, to sign on behalf of the Town of Barkmere any document required by the financial institution National Bank to give full effect to this resolution.

ADOPTÉE À L'UNANIMITÉ

CARRIED UNANIMOUSLY

6. ENVIRONNEMENT

6. ENVIRONMENT

6.1 ENTENTE DE GESTION-COURS D'EAU

6.1 MANAGEMENT AGREEMENT - WATERCOURSES

2026-053

ATTENDU QUE la MRC a compétence à l'égard des cours d'eau situés sur son territoire, le tout en conformité avec les articles 103 et suivants de la *Loi sur les compétences municipales* (L.R.Q., chap. C-47.1);

ATTENDU QU'en vertu de l'article 108 de cette loi, la MRC peut confier aux municipalités l'application des règlements, la gestion des travaux et le recouvrement des créances concernant les cours d'eau sur leur territoire;

ATTENDU QUE les articles 569 et suivants du *Code municipal* (L.R.Q., chapitre 27.1) (ou des articles 468 et suivants de la *Loi sur les cités et villes* (L.R.Q., chapitre C-19)) permettent de conclure des ententes intermunicipales;

2026-053

WHEREAS the MRC has jurisdiction over the watercourses located within its territory, in compliance with articles 103 and following of the Municipal Powers Act (CQLR, c. C-47.1);

WHEREAS under article 108 of the said Act, the MRC may entrust municipalities with the enforcement of by-laws, the management of works, and the recovery of claims concerning watercourses within their territory;

WHEREAS articles 569 and following of the Municipal Code of Quebec (CQLR, c. C-27.1) (or articles 468 and following of the Cities and Towns Act (CQLR, c. C-19)) allow for the conclusion of intermunicipal agreements;

ATTENDU le projet d’entente soumis aux membres du conseil;	WHEREAS the draft agreement has been submitted to the members of council;
ATTENDU QUE la ville de Barkmere souhaite conclure une telle entente afin de pouvoir effectuer une gestion efficace des cours d’eau sur son territoire;	WHEREAS the Town of Barkmere wishes to enter into such an agreement to ensure the efficient management of watercourses within its territory;
EN CONSÉQUENCE , il est proposé par la conseillère Marie-Hélène Lemarbre, appuyé par le conseiller Charles Morgan et résolu unanimement;	THEREFORE , it is proposed by Councillor Marie-Hélène Lemarbre, seconded by Councillor Charles Morgan and unanimously resolved by the councillors present:
QUE la Ville de Barkmere approuve et signe l’entente relative à la gestion des cours d’eau telle que soumise ;	THAT the Town of Barkmere approve and sign the agreement relating to the management of watercourses as submitted;
D'AUTORISER le maire, ainsi que le directeur général et greffier-trésorier à signer tout document requis pour donner plein effet à la présente résolution, notamment l’entente précitée.	TO AUTHORIZE the Mayor, as well as the Director General and Clerk-Treasurer, to sign any document required to give full effect to this resolution, including the aforementioned agreement.
<u>ADOPTÉE À L’UNANIMITÉ</u>	<u>CARRIED UNANIMOUSLY</u>
7. URBANISME	7. URBAN PLANNING
7.1 DÉPÔT DU RAPPORT DU DIRECTEUR GÉNÉRAL	7.1 TABLING GENERAL MANAGER’S REPORT
La directrice générale adjointe fait rapport de l’émission des permis de construction ou de certificat d’autorisation et dépose le rapport sous l’annexe « A » rédigé par l’inspecteur municipal pour le mois de juin 2026 de même que la liste des mutations intervenues sur les immeubles du territoire de la ville de Barkmere pour ce même mois sous l’annexe B.	The director general assistant presents the issuance of construction permits or authorization certificates and presents the municipal inspectors report on the appendix “A” for the month of June 2026 as well as the list of the transfers of properties of the territory of the Town of Barkmere for the same month under appendix B.
8. INFRASTRUCTURES ET SERVICES	8. INFRASTRUCTURE AND SERVICES
8.1 ACQUISITION DE LA PASSERELLE POUR LE QUAI DE 6 HEURES	8.1 PURCHASE OF A FOOTBRIDGE FOR THE 6 O’CLOCK DOCK
2026-054 ATTENDU QUE la Ville de Barkmere a besoin d'acquérir une nouvelle passerelle pour atteindre le quai de six heures;	2026-054 WHEREAS the Town of Barkmere needs to acquire a new footbridge to reach the 6 o'clock dock;
ATTENDU QUE conformément à sa politique de gestion contractuelle, la Ville a procédé à une demande de prix auprès de deux (2) fournisseurs distincts ;	WHEREAS in compliance with its contract management policy, the Town requested price quotes from two (2) separate suppliers;
ATTENDU QUE les soumissions suivantes ont été reçues et analysées :	WHEREAS the following bids were received and analyzed:
- Quai Laurentiens : 5 995 \$ (plus les taxes applicables) - Quai Lafantaisie: 3 413\$ (plus les taxes applicables)	Quai Laurentiens: \$5,995 (plus applicable taxes) Quai Lafantaisie: \$3,413 (plus applicable taxes)
ATTENDU QUE la soumission déposée par l'entreprise Quai Lafantaisie est conforme aux exigences et spécifications techniques demandées et s'avère la plus avantageuse pour la Ville ;	WHEREAS the bid submitted by the company Quai Lafantaisie complies with the requested requirements and technical specifications and proves to be the most advantageous for the Town;
ATTENDU QUE le directeur général atteste de la disponibilité des fonds requis pour cette dépense ;	WHEREAS the Director General attests to the availability of the funds required for this expense;
EN CONSÉQUENCE , il est proposé par le conseiller Stephen Lloyd, appuyé par le conseiller Charles Morgan et résolu unanimement ;	CONSEQUENTLY , it is proposed by Councillor Stephen Lloyd , seconded by Councillor Charles Morgan and unanimously resolved by the councillors present:
D'ACCEPTER la soumission de l'entreprise Quai Lafantaisie pour l'acquisition et la livraison de la passerelle, au montant de 3 413 \$, plus les taxes applicables ;	TO ACCEPT the bid from the company Quai Lafantaisie for the purchase and delivery of the footbridge, in the amount of \$3,413, plus applicable taxes;
D'IMPUTER cette dépense soit payée à même le surplus accumulé ;	TO CHARGE this expense to be paid from the accumulated surplus;

D'AUTORISER le directeur général à signer, au nom de la Ville, le bon de commande ainsi que tout document nécessaire pour donner plein effet à la présente résolution.

ADOPTÉE À L'UNANIMITÉ

**8.2 ACQUISITION DE CLÔTURE POUR LE PARC DES JÉSUITES-
POINT REPORTÉ À UNE SÉANCE ULTÉRIEURE**

8.3 AMÉNAGEMENT DE JARDINS – ADJUDICATION DE CONTRAT

2026-056

ATTENDU QUE la Ville souhaite procéder à l'aménagement paysager de jardins à l'aire de l'hôtel de ville ;

ATTENDU QUE conformément à sa politique de gestion contractuelle, la Ville a procédé à une demande de prix auprès de deux (2) fournisseurs distincts ;

ATTENDU QUE les soumissions suivantes ont été reçues et analysées :

- Botanix Levert : 20 298,29\$ (plus les taxes applicables)
- Terres et Habitats : 16 670,00 \$ (plus les taxes applicables)

ATTENDU QUE la soumission déposée par l'entreprise Terres et Habitats est conforme aux exigences et s'avère la plus avantageuse pour la Ville en raison de son prix et de la proposition d'aménagement choisie;

ATTENDU QUE le directeur général atteste de la disponibilité des fonds requis pour cette dépense ;

EN CONSÉQUENCE, il est proposé par le conseiller Charles Morgan, appuyé par la conseillère Marie-Hélène Lemarbre et résolu unanimement ;

D'ACCEPTER la soumission de l'entreprise Terres et Habitats pour les travaux d'aménagement de jardins à l'hôtel de ville, au montant DE 16 670,00 \$, plus les taxes applicables ;

D'IMPUTER cette dépense afin qu'elle soit payée à même le surplus accumulé ;

D'AUTORISER le directeur général à signer, au nom de la Ville, le bon de commande ainsi que tout document nécessaire pour donner plein effet à la présente résolution

ADOPTÉE À L'UNANIMITÉ

9. LOISIRS ET CULTURES

10. AFFAIRES LÉGALES

11. M.R.C. ET AFFAIRES RÉGIONALES

11.1 DERNIER CONSEIL DES MAIRES

La mairesse suppléante présente l'information à ce sujet. Ces informations seront transmises via les Échos de Barkmere.

11.2 ÉTUDE SUR LA MUTUALISATION DES SERVICES MUNICIPAUX

2026-057

ATTENDU QUE la ville de Barkmere reconnaît avoir lu et pris connaissance du Guide du demandeur concernant le volet

TO AUTHORIZE the Director General to sign, on behalf of the Town, the purchase order as well as any document necessary to give full effect to this resolution.

CARRIED UNANIMOUSLY

**8.2 PURCHASE OF A FENCE FOR THE JESUIT PARK – ITEM DEFERRED
TO A LATER SESSION**

8.3 LANDSCAPING OF GARDENS - AWARDING OF CONTRACT

2026-056

WHEREAS the Town wishes to proceed with the landscaping of gardens at the Town Hall area;

WHEREAS in compliance with its contract management policy, the Town requested price quotes from two (2) separate suppliers;

WHEREAS the following bids were received and analyzed:

- Botanix Levert: 20 298,29 \$ (plus applicable taxes)
- Terres et Habitats: \$16,670.00 (plus applicable taxes)

WHEREAS the bid submitted by the company Terres et Habitats complies with the requirements and proves to be the most advantageous for the Town due to its price and the chosen landscaping proposal;

WHEREAS the Director General attests to the availability of the funds required for this expense;

CONSEQUENTLY, it is proposed by Councillor Charles Morgan, seconded by Councillor Marie-Hélène Lemarbre and unanimously resolved by the councillors present:

TO ACCEPT the bid from the company Terres et Habitats for the landscaping work of gardens at Town Hall, in the amount of 16 670 \$, plus applicable taxes;

TO CHARGE this expense to be paid from the accumulated surplus;

TO AUTHORIZE the Director General to sign, on behalf of the Town, the purchase order as well as any document necessary to give full effect to this resolution.

CARRIED UNANIMOUSLY

9. LEISURE AND CULTURE

10. LEGAL BUSINESS

11. R.C.M. AND GOVERNMENTAL AFFAIRES

11.1 LATEST MAYOR’S COUNCILS

The mayor acting reports all the information on this subject. This information will be available in the monthly barkmere echoes.

11.2 STUDY ON THE POOLING OF MUNICIPAL SERVICES

2026-057

WHEREAS the Town of Barkmere acknowledges that it has read and taken note of the Applicant's Guide concerning the Municipal Cooperation and Governance component of the Regions and

Coopération et gouvernance municipale du Fonds régions et ruralité, sous-volet Coopération intermunicipale;

Rurality Fund (Fonds régions et ruralité), Intermunicipal Cooperation sub-component;

ATTENDU QUE les organismes municipaux suivants désirent présenter un projet de démarche de réflexion et de production d'un rapport visant à déterminer quelles sont les opportunités de mutualisation et de coopération intermunicipales sur le territoire de la MRC des Laurentides pour assurer des services de qualité à la population dans le cadre du volet – Coopération intermunicipale du Fonds régions et ruralité :

WHEREAS the following municipal organizations wish to submit a project for a reflection process and the production of a report aimed at determining the opportunities for intermunicipal pooling and cooperation within the territory of the MRC des Laurentides to ensure quality services for the population under the Intermunicipal Cooperation component of the Regions and Rurality Fund;

- Amherst
 - Arundel
 - Barkmere
 - Brébeuf
 - Huberdeau
 - Ivry-sur-le-Lac
 - La Conception
 - La Minerve
 - Labelle
 - Lac-Supérieur
 - Lac-Tremblant-Nord
 - Lantier
 - Montcalm
 - Mont-Blanc
 - Mont-Tremblant
 - Sainte-Agathe-des-Monts
 - Sainte-Lucie-des-Laurentides
 - Val-David
 - Val-des-Lacs
 - Val-Morin
- Amherst
 - Arundel
 - Barkmere
 - Brébeuf
 - Huberdeau
 - Ivry-sur-le-Lac
 - La Conception
 - La Minerve
 - Labelle
 - Lac-Supérieur
 - Lac-Tremblant-Nord
 - Lantier
 - Montcalm
 - Mont-Blanc
 - Mont-Tremblant
 - Sainte-Agathe-des-Monts
 - Sainte-Lucie-des-Laurentides
 - Val-David
 - Val-des-Lacs
 - Val-Morin

EN CONSÉQUENCE, il est proposé par le conseiller David Castonguay, appuyé par le conseiller Grant Elliott et résolu que la présente résolution soit adoptée et qu'elle statue et décrète ce qui suit :

CONSEQUENTLY, it is proposed by Councillor David Castonguay, seconded by Councillor Grant Elliott and unanimously resolved by the councillors present that this resolution be adopted and that it rules and decrees the following:

- Le conseil de la ville de Barkmere s’engage à participer au projet de démarche de réflexion et de production d’un rapport visant à déterminer quelles sont les opportunités de mutualisation et de coopération intermunicipales sur le territoire de la MRC des Laurentides pour assurer des services de qualité à la population;
 - Le conseil accepte d’assumer une partie des coûts, à savoir l’apport minimal exigé dans le cadre du programme;
 - Le conseil nomme la MRC des Laurentides comme organisme responsable du projet et autorise le dépôt du projet dans le cadre volet Coopération et gouvernance municipale du Fonds régions et ruralité, sous-volet Coopération intermunicipale ;
 - Le conseil désigne le maire, monsieur Luc Trépanier, pour signer tout document nécessaire ou utile ou demandé par l’organisme municipal responsable du projet aux fins de la présente demande de subvention.
- The Council of the Town of Barkmere commits to participating in the project for a reflection process and the production of a report aimed at determining the opportunities for intermunicipal pooling and cooperation within the territory of the MRC des Laurentides to ensure quality services for the population;
 - The Council agrees to assume a portion of the costs, namely the minimum contribution required under the program;
 - The Council designates the MRC des Laurentides as the organization responsible for the project and authorizes the filing of the project under the Municipal Cooperation and Governance component of the Regions and Rurality Fund, Intermunicipal Cooperation sub-component;
 - The Council designates the Mayor, Mr. Luc Trépanier, to sign any document necessary, useful, or requested by the municipal organization responsible for the project for the purposes of this grant application.

ADOPTÉE À L’UNANIMITÉ

CARRIED UNANIMOUSLY

11.3 APPUI AU PROJET « SOMMETS DES LAURENTIDES – LES ÉLU·E·S DES LAURENTIDES S’ENGAGENT » ET PARTICIPATION AU SOMMET DES LAURENTIDES

11.3 SUPPORT FOR THE “LAURENTIAN SUMMIT – LAURENTIAN ELECTED OFFICIALS COMMIT” PROJECT AND PARTICIPATION IN THE LAURENTIAN SUMMIT

2026-058
ATTENDU QUE les Laurentides font face à des défis environnementaux majeurs, notamment la crise climatique et la pression sur les milieux naturels, qui nécessitent une action collective et coordonnée;

2026-058
WHEREAS the Laurentians face major environmental challenges, including the climate crisis and pressure on natural environments, which require collective and coordinated action;

ATTENDU QUE plusieurs initiatives municipales et citoyennes en matière de transition socioécologique sont actuellement menées de façon fragmentée sur le territoire des Laurentides;	WHEREAS several municipal and citizen-led initiatives related to socio-ecological transition are currently being carried out in a fragmented manner throughout the Laurentians region;
ATTENDU QUE certaines mesures environnementales n’ont de poids véritable que si l’ensemble des municipalités de la région avancent ensemble;	WHEREAS certain environmental measures only have real impact if all municipalities in the region move forward together;
ATTENDU QUE le « Sommet des Laurentides » constitue une démarche régionale inédite portée directement par les élu·e·s municipaux, visant à accélérer la transition écologique dans les 76 municipalités des Laurentides;	WHEREAS the “Laurentides Summit” is a unique regional initiative led directly by municipal elected officials, aimed at accelerating the ecological transition in the 76 municipalities of the Laurentides;
ATTENDU QUE cette démarche s’articule autour de quatre chantiers thématiques prioritaires : les écosystèmes naturels et la biodiversité, la mobilité durable et active, l’économie circulaire, et la réduction des émissions de gaz à effet de serre;	WHEREAS this initiative is structured around four priority thematic areas: natural ecosystems and biodiversity, sustainable and active mobility, the circular economy, and the reduction of greenhouse gas emissions;
ATTENDU QUE le projet prévoit la tenue de deux grands sommets régionaux (en 2026 et 2027), ainsi que des événements sous-régionaux de suivi pour transformer les engagements en actions concrètes;	WHEREAS the project calls for the holding of two major regional summits (in 2026 and 2027), as well as follow-up subregional events to translate commitments into concrete actions;
ATTENDU QUE la participation de la municipalité de Barkmere à cette démarche collective permettra d’amplifier l’impact de ses propres actions environnementales et de bénéficier de l’expertise et du soutien régional;	WHEREAS the participation of the municipality of Barkmere in this collective initiative will amplify the impact of its own environmental actions and allow it to benefit from regional expertise and support;
ATTENDU QUE l’ensemble des MRC travaillent à la révision du schéma d’aménagement et à l’intégration des nouvelles OGAT;	WHEREAS all MRCs are working to revise the land-use plan and integrate the new OGATs;
ATTENDU QUE l’ensemble des MRC travaillent également à l’élaboration et à la mise en œuvre des plans climat;	WHEREAS all MRCs are also working on the development and implementation of climate plans;
ATTENDU QUE l’ensemble des MRC se sont dotées de Plans régionaux des milieux humides et hydriques (PRMHH) en cours de mise en œuvre et que seule une collaboration régionale peut réellement tenir compte du caractère sans frontière des milieux hydriques;	WHEREAS all MRCs have adopted Regional Wetland and Water Environment Plans (PRMHH) that are currently being implemented, and only regional collaboration can truly account for the borderless nature of water environments;
ATTENDU QUE les MRC se sont dotées de Plans de gestion des matières résiduelles;	WHEREAS the MRCs have adopted Waste Management Plans;
ATTENDU QUE le CPERL s’est doté d’une table de mobilité durable et que seule une collaboration territoriale permettra la mise en œuvre fructueuse des mesures de cette table;	WHEREAS the CPERL has established a sustainable mobility working group and only territorial collaboration will enable the successful implementation of the measures proposed by this group;
ATTENDU QUE la cohérence de ces planifications nécessite une gestion intégrée, durable et résiliente à l’échelle régionale, favorisant le développement de projets structurants et porteurs ainsi que le partage des expériences et connaissances entre les MRC afin de mettre en œuvre des pratiques éprouvées et concertées;	WHEREAS the coherence of these planning efforts requires integrated, sustainable, and resilient management at the regional level, promoting the development of transformative and promising projects as well as the sharing of experiences and knowledge among the RCMs to implement proven and coordinated practices;
ATTENDU QUE cette initiative vise à faire des Laurentides un modèle inspirant pour l’ensemble du Québec en matière de transition socioécologique;	WHEREAS this initiative aims to make the Laurentians an inspiring model for all of Quebec in terms of socio-ecological transition;
EN CONSÉQUENCE , il est proposé par le conseiller Stephen Lloyd, appuyé par la conseillère Marie-Hélène Lemarbre et résolu à l’unanimité :	THEREFORE , it is moved by Councillor Stephen Lloyd, seconded by Councillor Marie-Hélène Lemarbre, and unanimously resolved:
QUE le conseil municipal de Barkmere appuie officiellement le « Sommet des Laurentides » et s’engage à participer activement à cette démarche régionale de transition écologique;	THAT the Barkmere Municipal Council officially support the “Laurentian Summit” and commit to actively participating in this regional ecological transition initiative;

QUE la municipalité de Barkmere s’engage à participer aux sommets prévus en 2026 et 2027, ainsi qu’aux événements sous-régionaux de suivi;

QUE la municipalité autorise le maire [ou la mairesse] et le directeur général [ou la directrice générale] à prendre les mesures nécessaires pour assurer la participation de la municipalité à cette démarche régionale;

QUE la municipalité contribue financièrement, à titre indicatif, au projet de la façon suivante :

- 2 000 habitants et moins : 250 \$
- 2 000 à 5 000 habitants : 500 \$
- 5 000 à 10 000 habitants : 750 \$
- 10 000 à 20 000 habitants : 1 000 \$
- 20 000 à 50 000 habitants : 2 000 \$
- 50 000 habitants et plus : 5 000 \$

QUE copie de la présente résolution soit transmise à l’organisme porteur, Éco-corridors laurentiens : info@ecocorridorslaurentiens.org).

ADOPTÉE À L’UNANIMITÉ

12. LEVÉE DE LA SÉANCE

La prochaine séance ordinaire du Conseil se tiendra le 11 juillet 2026, à 10h00, au Centre Communautaire de la ville, à Barkmere, Québec.

LEVÉE DE LA SÉANCE

2026-059

Il est proposé par la conseillère Marie-Hélène Lemarbre appuyée par le conseiller Charles Morgan et résolu unanimement :

QUE la séance du Conseil soit levée à 11 :38.

ADOPTÉE À L’UNANIMITÉ

Chantal Baron, Mairesse suppléante / Acting Mayor

THAT the Town of Barkmere commit to participating in the summits scheduled for 2026 and 2027, as well as in follow-up subregional events;

THAT the Municipality authorize the Mayor and the Chief Administrative Officer to take the necessary measures to ensure the Municipality’s participation in this regional initiative;

THAT the municipality contribute financially to the project, on an indicative basis, as follows:

- 2,000 residents or fewer: \$250
- 2,000 to 5,000 residents: \$500
- 5,000 to 10,000 residents: \$750
- 10,000 to 20,000 residents: \$1,000
- 20,000 to 50,000 residents: \$2,000
- 50,000 residents and more: \$5,000

THAT a copy of this resolution be forwarded to the lead organization, Éco-corridors Laurentiens: info@ecocorridorslaurentiens.org).

CARRIED UNANIMOUSLY

12. MEETING ADJOURNMENT

The next regular Council meeting will be held on July 11th 2026 at 10:00 am at the Barkmere Community Center in Barkmere, Québec.

CLOSING OF THE SITTING

2026-059

It was proposed by Councillor Marie-Hélène Lemarbre, seconded by Councillor Charles Morgan and unanimously resolved:

THAT the session of the Town Council be adjourned at 11:38 a.m.

CARRIED UNANIMOUSLY

Annie Larocque, Greffière-trésorière adjointe/ clerk-treasurer

ANNEXE A / APPENDIX A
Liste des Permis / List of Permits

ANNEXE B / APPRENDIX B
Liste de mutations / Transfers list

DATE	LDE	FROM/DE	TO/À	CADASTRAL #